
Junácká vyhlídka
Slova, která zde zazněla 31.12.1972 -  JIŘÍ ŠIMÁNĚ- ŠÍP

Nazdar sestry a bratři.
Jednak bych chtěl vzpomenout na celý rok, který právě končí. Především musím uvítat

naše milé hosty, sestry z Havlíčkova Brodu a Chomutova, bratry z Pardubic a Trutnova, dál
i ostatní sestry a bratry z náchodského okresu. Hezké je to, že dnešní Silvestr tady převládá

mladší generace. Že se nemusíme bát o naši budoucnost.
Naše třetí setkání plní svůj účel, jak jsme si jej předsevzali. Tenkráte ještě nic

neznamenaly, ale v dnešní době, těžké době, nám pomáhají nejen vzpomínat, ale
načerpávat novou sílu.

První setkání mělo heslo „Zelenou stezkou“, loňské setkání pod heslem „Tichý mokasín“ a
naše dnešní je pod heslem „ - zjistíš vyřešením kvízu - “. Já dál věřím, že každé takové

setkání má svůj pevný ideál a u každého to dále dokazuje pevnou víru v ideu junáctví.
---------------------------------------------------------------------------------------------------------------------
Mám tu zprávy za uplynulý letošní rok, které by vás měly zajímat. Nejvíce se nás dotkl v

letošním roce odchod několika junáckých činovníků-již pamětníků – většinou členů z
bývalého Svojsíkova oddílu. Jsou to smutné zprávy:

 o úmrtí br. Lelka z Náchoda, br. Hanuše- jednoho z prvních náchodských junáků,
 br. Obršála- střediskového náčelníka polických junáků, a nešťastná smrt velichovského

rádce. Věřte, že rozloučení s těmito bratry bylo důstojné, se všemi náležitými poctami, jak
si to zasloužili. Za daných okolností to vypadalo, jako by Junák stále byl.

Bohužel mnohde náš „ tam-tam“ nešel tak dobře a proto tyto zprávy slyšíte až dnes
poprvé.

Co se týká úmrtí br. Ladislava Dvořáčka z Náchoda, který byl zakladatelem náchodského
Junáka, chtěl bych předat slovo jeho nástupcům, kteří přejmenovali svůj 1.oddíl

náchodského Junáka, na oddíl „Táty Dvořáčka“. Tak přijmuli jeho žezlo…hoši do toho…
/ hovořil br. Dopita: My jsme našeho tátu Dvořáčka uložili dle jeho přání i s náležitými
poctami. S jeho pozůstatky- urnou- se každý osobně rozloučil, jeho urna je uložena do

skály, s jeho fotografií, s fajfkou a váčkem tabáku. Toto místo bylo zakryto pamětní deskou
s jeho jménem a lilií. Je to směrem z Náchoda na Lipí, kde se odbočí kolem kapličky

směrem k Pekelskému údolí. K zachování jeho památky jsme se rozhodli o toto místo
pečlivě starat a každý rok dne 24. dubna- Den skautů- pořádat na tomto místě setkání, na

které vás zároveň tímto zveme. /
Br. Šíp: To je fajn. Tato připravovaná událost nám dává další možnost setkání, nás všech,

zde přítomných.
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Dále tu mám zprávy od oddílů k letošním junáckým táborům. Tyto zprávy jsou nesmírně cenné
a zároveň povzbuzující. Tím jsem přešel k milým zprávám. Mnozí činovníci se přesunuli do

štábu Svazarmu, ČSTV, ČsČk, atd. Mají také možnost vstoupit do organizace pro ochranu přírody
„TISu“, která je nová a blízká junáctví. Není tolik nápadná a sledovaná. Pracuje na základě

„Foglarových osamělých skautů“. Spojení s nimi je snadné, zkuste to. 
Musíte si uvědomit, že tam kde jsou zatím vaše oddíly, mnohé tyto oddíly budou v krátké době

patřit do sjednocené pionýrské organizace. Bylo by dobré, jestliže aspoň jedna družina bude
zastoupena v uvedené organizaci v TISu. Později po utvoření pionýrských skupin, by vám mohli

vyčítat náhlý odchod, poznali by, že vlastně utíkáte.
Radostná zpráva je, že vedení pro ochranu přírody TISu- přímo požádala naše bývalé okresní
vedení Junáka o to, abychom vypracovali pro tuto mládež tzv. „zkoušky zdatnosti“. Mnohým

jsem to naznačil, nebo stačil včas rozeslat, některým to dám na tomto setkání. Jde o věc vážnou.
Proto bych potřeboval kantory, pedagogy, vychovatele, cvičitele, lékaře, táborníky. Z lidí
takového druhu bych sestavil štáb, který by odpověděl na šest bodů. Otázky ušité jak na

skautské tělo. Např. sestavit zkoušky zdatnosti pro děti 11-15 leté, zkoušky tábornické atd.
Prostě někdo se začal spoléhat na junácké zkušenosti, které by mohly přenést do jiné

organizace. 
Nyní vezmu úvahu činovníků z ústředí k Novému roku. Chci vás upozornit, že je to skupina
pracující bez náčelníka, oni znají to velké smutné úmrtí mnoha členů ze střediska Náchod,

taktéž členů „Svojsíkova oddílu, na které s porozuměním a smutkem odpovídali.
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Nyní co má býti v příštím roce. V příštím roce bude možná v prognóze určité uvolnění. Má to
vést ke spoustě nových, volných návrhů. Může dojít i k myšlence OBNOVY JUNÁKA. A to musíte

všichni pamatovat- velký pozor na tuto věc. Všichni máme při každé příležitosti ostatní varovat,
protože půjde o provokaci, o zkoušku a po ní bude nemilosrdné trestání každého, kdo si bude

myslet, že nadešel čas. Máte-li možnost, říkejte to ostatním. 
Dále mohu dodat, že jestliže se všech těch záležitostí dožijeme/ MYŠLENO OBNOVU JUNÁKA/-
budu já, tady před vámi- vždycky včas všechny informovat. Nenechávejte si to zde v tuto chvíli

svými vlastními názory prohnat horkou hlavou, protože se ví, že se může jednou u vás
zaklepat….

Mám informace kolem pionýrské organizace po odchodu vedoucího Kryštofka. Byli zavřeni
ideologové pionýrské organizace a ostatní vysokoškolští profesoři. Tito lidé totiž předpovídali
pět let existence dnešního Pionýra. Zatím se vše plní jak předpověděli. Formálnost v Pionýru
opět nastoupila, jejich úřadování kvete, činnost dětí se velmi zanedbává, zájem dětí je pryč,

organizace nastoupila se všemi chybami. To je asi vše, co jsem vám chtěl říci k nastávajícímu
roku.

Přeji vám všem mnoho úspěchů v novém roce… NAZDAR 
 
 

Po únoru 1973- začalo vyšetřování junáckých činovníků na Náchodsku orgány STB:
U výslechů byli: prom.ped.Jiří Šimáně, Dušan Vrchoslav, Ing. Zdeněk Svoboda, Milan Výšek,

Svatopluk Němeček, Jaroslav Hepnar, Zdeněk Nevečeřal, Jiří Flousek. Otázky byly na srazy na
Junácké vyhlídce, podpisové archy- vysvětlení přezdívek, kdo setkání organizoval, srazy na

Pavlátově louce, kde byly tisknuty pozvánky, upomínkové listy, kde tábořily oddíly,..atd.
 


